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A főútvonalak és gyűjtőutak kivételé-
vel június 7-ig visszakapcsoljuk a köz-
világítást. Ahol nem kapcsoljuk visz-
sza, ott már energiatakarékos izzókkal 
fogunk világítani. Sok kritikát kaptak 
energiafogyasztást érintő intézkedé-
seink. Teljesen megértem. Ki szereti a 
komfortcsökkentő döntéseket? Jöttek 
a kérdések. Mennyit fogunk ezzel spó-
rolni? Más városok miért nem hoztak 
hasonló intézkedéseket? Az üzleti élet 
arra tanított meg, hogy ne várjam meg, 
amíg jön valaki és megment. A cselek-
vésben hiszek. 

Ősszel az egekbe mentek az ener-
giaárak. Megjöttek az első közüzemi 
számlák, elhűltünk. Nyilvánvaló volt, 
hogy a város nem tudja ezeket kifizetni. 
Reménykedtünk, hogy kapunk kom-
penzációt, de cselekednünk is kellett, 
hiszen nem volt kőbe vésve, hogy majd 
jön a kormány és megment minket. A 
„majd csak lesz valahogy”, az egy ér-
telmezhetetlen gondolat. Összeültünk 
a munkatársaimmal, voltak ötletek, 
csapatmunka, meghoztuk a döntése-
ket. Végigcsináltuk a telet, a kollégáim 
nagyon ügyeltek a hivatali helyiségek 
energiafogyasztására. Nem volt kel-
lemes, meg kell köszönnöm minden 
kabátban dolgozó munkatársamnak a 
megértést és a pozitív hozzáállást. Az 
energiaárak valamelyest rendeződtek. 
A megoldástól azonban még távol va-
gyunk. A helyzet instabil, bármikor 
jöhetnek negatív előjelű változások. 
Tehát cselekszünk és készülünk. Télen 
már a közvilágításunk jelentős része 
energiatakarékos izzókkal zajlik majd. 
A téli intézkedésekkel nem spóroltunk 
sokat. De nem is spórolni akartunk. Az 
anyagi összeomlást akartuk intézkedé-
seinkkel elkerülni és nagy örömömre 
ez sikerült is. 

A város, amelyben hiszek, így mű-
ködik. Megpróbálja az intézményeit 
saját erőből működtetni, hogy aztán a 
megpályázott fejlesztési pénzekkel egy 
átgondolt és megtervezett fejlődés irá-
nyába fordulhasson. Ehhez a munká-
hoz kérem minden polgárunk gondola-
tait és támogatását!
2023. június, Balatonalmádi-Káptalanfüred
Fabó Péter, polgármester

11. hónap a Városházán
Balatonalmádi Város Önkormány-

zatának Képviselő-testülete a 2023. 
április 27-i testületi ülésén elfogadta 
a 2022. évi adóztatásról és az adóbe-
vételek alakulásáról szóló beszámolót.

Ezúton tájékoztatom a lakosságot a 
2022. évben befolyt helyi adók össze-
géről.

Balatonalmádi Város Önkormány-
zata Képviselő-testületének a helyi 
adókról szóló 24/2014.(IX.26.) önkor-
mányzati rendelete 2022. évben nem 
változott, az adómértékek nem emel-
kedtek, a kedvezmények, mentessé-
gek is az előző évhez képest változat-
lanok maradtak. 

2022. évben az idegenforgalmi adó 
esetében változás volt, hogy míg 
2021. évben a január-június hónapok-
ban idegenforgalmi adót nem kellett 
fizetni, 2021. július 1-jétől visszaállt 
az idegenforgalmi adókötelezettség, 
azaz 2022. évben a vendégnek a vá-
rosban eltöltött vendégéjszakák után 
már a teljes évben idegenforgalmi 
adót kellett fizetniük. Az idegenfor-
galmi adóhoz kapcsolódó üdülőhelyi 
támogatásban a 2021. évhez hason-
lóan 2022. évben sem részesültek az 
önkormányzatok.

Az iparűzési adó tekintetében a ko-
ronavírus-világjárvány nemzetgazda-
ságot éríntő hatásának enyhítése érde-
kében szükséges egyes intézkedésekről 
szóló 639/2020. (XII.22.) Korm.ren-
delet, valamint a helyi adókról szóló 
1990. évi C. törvény 2022. január 1-től 
hatályos 51/L-51/P.§-ai  a mikro-kis-
és középvállalkozások támogatására 
olyan rendelkezést hozott, amelynek 
alapján ezen vállalkozásoknak az adó-
rendeletünkben megállapított  2%-os 
iparűzési adómértéknek csak a felét,   
azaz 1%-ot  kellett megfizetniük 2021. 
évben, illetve 2022. évben is. Ugyan-
akkor a mikro-kis-és középvállalkozás-
nak nyújtott kedvezmények miatt kieső 
iparűzési adóbevétel pótlására a hu-
szonötezer főnél nem nagyobb lakos-
ságszámú települési önkormányzatok 
támogatásban részesültek, amelynek 
összege Balatonalmádiban 2022. évben 
76.389.206 forint volt.

2022. évben adókból a helyi adókból 
- ideszámítva a késedelmi pótlékot és 
bírságot is - és díjakból, valamint az 
iparűzési adóval összefüggő kiegészítő 
támogatásból (76.389.206 Ft) összesen 
797.125.479 Ft, amely 60.367.535 fo-
rinttal több, mint az előző évben.  

Tájékoztató a 2022. évi adóbevételek alakulásáról

Iparűzési adó 2021. év: 241.219.384+69.541.689=310.860.973
Iparűzési adó 2022. év: 272.098.213+76.389.206=348.487.419

Fabó Péter
polgármester

Adónem
2021. évi tény 

(költségvetés számára 
átutalt összeg) Ft

2021. évben a  
kieső iparűzési adó 
után kapott állami 

támogatással növelt 
adóbevétel Ft

2022. évi terv 
(költségvetésben 

előirányzott terv) Ft

2022. évi tény 
(költségvetés számára 

átutalt összeg) Ft

2022. évben a  
kieső iparűzési adó 
után kapott állami 

támogatással növelt 
adóbevétel Ft

Előző évhez 
képest változás  

mFt

Építményadó 318 599 589 318 599 589 304 000 000 312 042 829 312 042 829 -6,5

Iparűzési adó 241 219 384 310 860 973 210 000 000 272 098 213 348 487 419 +37,6

Idegenforgalmi adó 38 131 828 38 131 828 70 000 000 69 402 479 69 402 479 +31,2

Telekadó 66 003 714 66 003 714 61 000 000 63 132 572 63 132 572 -2,8

Helyi adók összesen 663 954 515 733 596 104 645 000 000 716 676 093 793 065 299 +59,5

Késedelmi pótlék 2 405 507 2 405 507 1 400 000 3 315 689 3 315 689 +0,9

Bírság, végrehajtási ktsg. 756 333 756 333 0 744 491 744 491

Adóbevételek összesen 667 116 355 736 757 944 646 400 000 720 736 273 797 125 479 +60,4

Talajterhelési díj 305 595 305 595 0 1 577 414 1 577 414 +1,2
Adók és díjak 
mindösszesen 667 421 950 737 063 539 646 400 000 722 313 687 798 702 893 +61,6
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A tartalomból …
Minden almádi diák ismerje meg 
városunk értékeit! 6. oldal
Amazonok, hajadonok, feleségek,
hölgyek, leányok, nők...! 8. oldal 
Balatonalmádi a házassággal végződő
nyári szerelem fürdője 13. oldal 

2023. június

Bemutatkoznak a Közös Önkormányzati Hivatal osztályai 
Pénzügyi és Számviteli Osztály  

Balatonalmádi Város Önkormányzata pályázat útján érté-
kesíti a tulajdonát képező, 8220 Balatonalmádi, Damjanich 
János u. 37. szám alatti 1.095 m2 területű ingatlanát.

A pályázatokkal kapcsolatban  érdeklődni a 88/542-445-
ös telefonszámon, személyesen ügyfélfogadási időben 
vagy a pmhivatal@balatonalmadi.hu e-mail címen lehet.  
A részletes pályázati feltételek átvehetők a Balatonalmádi 
Közös Önkormányzati Hivatal Szervezési és Vagyongazdál-
kodási osztályán (8220 Balatonalmádi, Széchenyi sétány 
1.) a 38. számú irodában ügyfélfogadási időben hétfőn 
és szerdán 8.00 órától 16.00 óráig vagy letölthetők a  
www.balatonalmadi.hu internetes honlapról.

A pénzügyi és számviteli tevékenység 
két különböző tevékenység, azonban 
egymással szorosan összefüggő tevé-
kenységek.  A könyvelés mellett a pénz-
ügyi munka is rendkívül fontos, hiszen  
az osztály e tevékenysége alapján, mint 
vezetést támogató terület tud informáci-
ót szolgáltatni a város első embereinek a 
vezetői döntések megalapozásához. Az 
almádi hivatal Pénzügyi és Számviteli 
Osztályát hosszú évek óta Regenyéné 
Király Andrea vezeti, szakmailag maxi-
málisan megalapozva a működést.

- A Pénzügyi és Számviteli Osztály fel-
adatait 2023. január hónaptól 8 fő szak-
irányú végzettségű köztisztviselő látja 
el. Az osztály feladatkörébe tartozik 
Balatonalmádi Város Önkormányzata, a 
Közös Önkormányzati Hivatal, a Bala-
tonalmádi Szociális Társulás pénzügyi-, 
számviteli- és gazdálkodási feladatainak 
ellátása, valamint az Önkormányzat ál-
tal fenntartott intézmények költségve-
tésének gazdálkodásával kapcsolatos 
szakmai irányító jellegű tevékenység.  

- A városi pályázatok kezelésében, le-
bonyolításában is jelentős feladat hárul 
az osztályra. Részt vesz a pályázatok be-
nyújtásától kezdődően a lebonyolításon 
át, az elszámolás és az ellenőrzés záró 
folyamatában is. 

- Osztályunk feladatkörébe tartozik az 
önkormányzati – EU-s és egyéb hazai 
finanszírozású pályázati támogatással 
megvalósuló– projektek pénzügyi elő-
készítése, közbeszerzések lebonyolí-
tásában történő részvétel, a projektek 
lebonyolításának és zárásának pénzügyi-
számviteli feladatai. A feladatok végzése 
a Településfejlesztési Osztállyal szoros 
együttműködést igényel. Tavaly több el-
nyert pályázat megvalósítására, befeje-
zésére és elindítására került sor, így pl. az 
5 csoportos bölcsőde kialakításával kap-
csolatos projekt, a Wesselényi strandot 
érintő fejlesztés, az úthálózat felújítására 
vonatkozó projekt, az EKF támogatásá-
val megvalósult Kolostorkert felújítása. 
Vannak folyamatban lévő pályázataink 
is, mint pl. a Vörösberényi Művelődé-
si Ház és az Egészségház energetikai  
korszerűsítésére vonatkozó projekt, a 
Gondos Panni Család- és Gyermekjóléti 

Központ és Szociális Szolgálat feladat-
ellátásának bővítését (demens feladat-
ellátás) eredményező projekt, illetve az 
utak felújítására vonatkozó projekt.

- A város intézményeivel kapcsolatos 
szakmai irányítást szintén a Pénzügyi 
és Számviteli Osztály végzi, mely során 
együttműködik a Városgondnoksággal. 

- A Balatonalmádi Városgondnokság 
további négy négy intézménygazdál-
kodási-, számviteli-, és pénzügyi fel-
adatát látja el. Osztályunk rendszeres 
kapcsolatot tart a Városgondnoksággal. 
Az intézményi költségvetések az előző 
évek gyakorlata alapján, meghatározott 
elvek alapján részletes, többszöri adat-
szolgáltatások és egyeztetések alapján 
készülnek. A negyedéves mérlegjelen-
tések és havi költségvetési jelentések 
adatai alapján, az adatszolgáltatások 
ellenőrzése által, a féléves és három-
negyed éves költségvetés teljesítéséről 
szóló előterjesztés, illetve tájékoztató 
készítésével folyamatosan figyelem-
mel kísérjük a gazdálkodásukat, bevé-
teli és kiadási előirányzataik alakulását. 
A költségvetési év zárásása a beszámo-
ló és zárszámadás készítésével, illetve 
a költségvetési maradvány felosztásá-
val zárul.

- A testület munkáját, döntéseit nagy-
ban segíti az osztály. 

- Fontos feladatunk a költségvetés 
végrehajtása és a gazdálkodási felada-
tok végrehajtása. A testület döntéseinek 
előkészítésén túl az osztály feladata-
inak meghatározó részét a költségve-
tés végrehajtása jelenti. Ide tartozik 
például az önkormányzat és a hivatal 
számviteli politikájának és keretében 
elkészítendő szabályzatok aktualizálá-
sa, társosztályok feladatkörébe tartozó 
szabályzatok készítésében részvétel,a 
kötelezettségvállalások nyilvántartásba 
vétele, banki és házi pénztári kifizeté-
sek kezelése, könyvelése,számlázás, 
eszköznyilvántartás, vagy például a 
Nemzeti Adó- és Vámhivatal felé tör-
ténő adóbevallások elkészítése, hogy 
csak néhányat emeljek ki a számos 
szerteágazó feladat közül. 

- Az ellenőrzések szintén az osztály se-
gítségével valósulnak meg. 

- A belső ellenőrzések a belső ellen-
őrzési ütemterv alapján külső vállal-
kozóval történő ellátással valósulnak 
meg, ezt mi koordináljuk, esetenként 
más osztályok közreműködésével, de 
egyéb, külső szervek által végzett el-
lenőrzések végzésénél is részt vesz az 
osztályunk. Folyamatos, rendszeres 
kapcsolatot tartunk a Magyar Állam-
kincstárral és az Önkormányzat könyv-
vizsgálójával. 

- Rendkívül sokrétű az a munka, me-
lyet a Pénzügyi Osztály végez, ráadásul 
a feladatellátás túlnyúlik a város köz-
igazgatási határán… 

- Osztályunk feladatkörébe tarto-
zik Felsőörs Község Önkormányzata 
pénzügyi, számviteli és gazdálkodási 
feladatainak szakmai felügyelete és 
a feladatellátásban történő közvetlen 
közreműködés. A szakmai felügyelet 
mellett osztályunk az önkormányzat ré-
szére bérszámfejtési feladatokat, bér-és 
állami támogatások könyvelését, törzs-
könyvi nyilvántartással kapcsolatos 
feladatokat, közbeszerzéssel összefüg-
gő feladatokat, pénzügyi ellenjegyzési 
feladatokat, előterjesztések készítésé-
vel kapcsolatos feladatokat, valamint 
a vevői követelések kezelésével és a 
számlázással kapcsolatos feladatokat 
végez.

JVE



érték megismerése nem fér bele egy  
osztályfőnöki órába, mégis fontos len-
ne, hogy ezzel mindegyik városi okta-
tási intézmény foglalkozzon és a fiatal-
jaink a helyi értékeket megismerjék. 

- Kiváló kezdeményezés ez, melyre to-
vábbi programokat lehet ráépíteni… 

- Például a város napján akár hely-
történeti vetélkedőket is szervezhe-
tünk, számtalan ilyen ötletem van. Úgy 
gondolom, hogy a fiatalok identitásá-
nak erősítése nagyon fontos, hiszen 
minél jobban ismerik lakóhelyüket, 
annál jobban kötődnek a városhoz, és 
itt élő, tősgyökeres lokálpatriótaként a 
jövőben sokat tehetnek a településért. 
Értékeinket elődeinktől kaptuk, s az a 
feladatunk, hogy továbbadjuk azokat a 
jövő generációjának. 

JVE 
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Minden almádi diák ismerje meg városunk értékeit! 
Interjú Dudás Zsolttal, a Humán Bizottság elnökével

2013-ban alakult meg a Balatonalmá-
di Városi Értéktár Bizottság, dr. Gráfik 
Imre vezetésével. A bizottság rendkívül 
hasznos munkát végez, feltérképezi és 
egy helytörténeti adatbázisban gon-
dozza a helyi értékeket, melyet száma 
folyamatosan bővül. Dudás Zsolt kép-
viselő, mint a Humán Bizottság elnöke 
feladatának érzi a helyi kultúra népsze-
rűsítését és megismertetését, főként a 
fiatalabb korosztály körében. 

- Alapvető célom az, hogy Balaton-
almádiban az általános iskolákból és a 
gimnáziumból ne ballagjon el úgy diák, 
hogy ne tudja, milyen értékek vannak 
városunkban. A Városi Értéktár Bizott-
ság által összegyűjtött helyi értékek 
száma már elérte a 34-et, s fontosnak 
tartom azt, hogy ezeket mindenki meg-
ismerje. 

- Hogy lehet közelebb vinni a fiatalok-
hoz a helytörténetet? 

- Az értéktár bizottság elnökével, 
a könyvtár vezetőjével és iskoláink 
vezetőivel előkészületi megbeszé-
léseket folytattam annak értekében, 
hogy az értéktár tevékenységét minél  

szélesebb körben kiterjesszük. Koráb-
ban az Almádiért Közalapítvány ki-
adásában elkészült egy kisfüzet, mely 
tartalmazza a helyi értékek bemuta-
tását. Hasonló kiadvány elkészítését 
tervezem most, melyet az oktatási in-
tézményekhez szeretnék eljuttatni. Cél 
az, hogy osztályfőnöki óra keretében 
a diákok megismerkedhessenek Bala-
tonalmádi értékeivel. Az osztályfőnö-
kök beépíthetik a tanmenetbe ezeket az 
órákat, s a megújult értéktár-kiadvány 
segítségével feldolgozhatják az isme-
retanyagot. Szerencsére interneten is 
elérhetőek a helyi értékek, a Pannónia 
Könyvtár kezelésében működő www.
helytörténet.hu oldal mindig aktuális és 
hasznos információkkal látja el az ér-
deklődőket, így akár interaktív tanórák 
megtartására is van lehetőség.

- Mikortól kerülhetnek be az iskolába 
a helyi értékek? 

- Reményeim szerint már a követke-
ző tanévtől mindez megvalósulhatna, 
hiszen addigra a kiadvány is elké-
szül és a tanmenetbe is be tud kerülni 
az ismeretanyag. Tudom, hogy a 34  

Balatonalmádi önerőből vásárolt új 
gépjárművet. A kisteherautó a négy 
városi strand üzemeltetési feladatait 
látja majd el. A mindennapi működés-
hez nélkülözhetetlen teendőket koráb-
ban alvállalkozó végezte, de mostantól 
saját gépjármű segítségével a strandok 
munkatársai önállóan tudnak dolgozni, 
mellyel időt és pénzt is megtakaríta-
nak, ráadásul a munkát hatékonyabban 
tudják elvégezni. 

Kovácsné Vörös Szilvia, a Balaton-
almádi Közös Önkormányzati Hi-
vatal strandreferense közölte, hogy 
az újonnan vásárolt jármű alacsony 
fenntartású, billenő platóval és nyom-
követővel rendelkezik, egyszerűen 
kezelhető, többfunkciós, rendkívül 
praktikus autó, amely a strand műkö-
déséhez szükséges feladatok ellátása-
kor hatalmas segítséget jelent. 

- Ez a járműtípus kifejezetten arra 
készült, hogy kisebb területeken,  

szűkebb helyeken végezzen feladatot, 
s nekünk, a strandjainkon éppen erre 
van szükség - mondta Fabó Péter, Ba-
latonalmádi város polgármestere. Az 
új kisteherautó terhelhetősége maxi-
mum 1.6 tonna, benzin és gáz üzemű, 
rövid hatótávolságon is gazdaságon 
működtethető. - Ahhoz hogy dolgozni 
tudjuk, kell hozzá eszköz, ez egy na-
gyon fontos szempont, és ezért igyek-
szünk fejleszteni. Több kéziszerszá-
mot is vettünk a strandokra, de most, 
a kisteherautó megvásárlásával egy 
olyan úton indultunk el, ahol az a fő 
cél, hogy az adott szektor, itt most ki-
fejezetten a strandokra gondolok, önál-
lóan és önellátóan tudjanak működni.  
Elkezdtünk tehát vállalkozói szemlé-
lettel gondolkodni, hiszen a kiadások 
és a bevételek függvényében igyek-
szünk minél többet fejleszteni, hogy 
ezáltal hatékonyabbak legyünk, és mi-
nél jobb szolgáltatást tudjuk nyújtani a 
strandjainkon.  

JVE
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Barátokkal a békéért –a májusi testvérvárosi találkozóról

Különleges év ez a mostani, idén van 
Veszprém-Balaton Európa Kulturális 
Fővárosának éve. Május elején ünne-
peltük az európai egységet szimbolizá-
ló Európai Uniót, és Balatonalmádiban 
fogadtuk testvérvárosaink küldötteit, 
hogy megünnepeljük az elmaradt jubi-
leumokat és megerősítsük velük baráti 
kapcsolatainkat. 

A bajor Eggenfeldent, Martin Biber 
polgármester, Helmut Gabriel, Ruppert 
Starzner képviselők, és Leonhard 
Kapser egyesületi elnök,a felvidéki 
Nyitragerencsért Czakó Gyula polgár-
mester, Tábi Róbert, Kince Jozef, Czakó 
Péter képviselők,az erdélyi Tusnádfürdőt 
Butyka Zsolt polgármester, Demeter 
Árpád és Dobos Levente képviselők, a 
lengyel Serockot Rafael Karpinski vá-
rosi titkár és Monika Ordak kincstárnok 
képviselte. A finn Kalajokiból sajnos 
nem tudtak részt venni a találkozón. 
A testvérvárosi kapcsolatokat éltető 
Egyesületeink, a bajor Balatonalmádi-
EggenfeldenFreundeskreis és a helyi 

Eggenfelden-Balatonalmádi Baráti 
Társaság ezen ünnepség keretei között 
ünnepelte 25 fennállásának 25 éves ju-
bileumát. Eggenfeldenből 45 kiránduló 
barát érkezett ezért hozzánk, mi magunk 
is hasonló számban vettünk részt a prog-
ramokon. 

Május 11-én este egyesületünk fogad-
ta a Magtárban az ünneplő társaságot, 
magyar gulyással, s házi sütemények, 
italok gazdag kínálatával, Kádárné He-
gedűs Veronika és Csizmadia Géza 
operettműsorával. Ekkor tartottuk ünne-
pi Közgyűlésünket is,  ahol felevenítve 
a 25 év gazdag közös élményeit, egy 
nyilatkozattal erősítettük meg a jövő 
tevékenységét: „A népek barátsága a 
legjobb út a békéhez. Az igazi barátság 
és a népek közötti valódi megértés szel-
lemében kívánják a baráti körök tagjai 
a partneri kapcsolatot és a találkozá-
sokat továbbra is ápolni és hidakat épí-
teni ország és ország és mindenekelőtt 
ember és ember között.” Május 12-én  
délután ünnepélyes keretek között-  

Lengyel-magyar – két jó barát!

melyet zeneiskolásaink és a Harmónia 
énekegyüttes színesített – polgármeste-
rünk mindegyik város vezetőjével tartós 
baráti, együttműködési szándékot meg-
erősítő nyilatkozatot írt alá. „Felismer-
vén közös európai örökségünket és azt, 
hogy a különböző országokhoz és kul-
túrákhoz tartozó emberek közti barátsá-
gok rendkívüli erőt képviselnek a béke, 
a nyugalom, a harmónia és a kölcsönös 
megértés megteremtésében… állampol-
gáraink a jövőben is szeretnék a barát-
ságot erősíteni, a sport, a kultúra, az 
oktatás területén a szakmai eszmecserét  
lehetővé tenni és a fejlődést elősegíte-
ni.” A Szent Erzsébet ligetben – vallási 
vezetőink áldásával - felavattuk a 6 vá-
ros barátságát szimbolizáló Összetarto-
zás padját, valamint egyesületeink 25 
éves jubileuma emlékeként a Barátság-
fát, mely hirdeti minden arra járónak, 
hogy a Barátság ÖRÖK. A Jubileumi 
estet a továbblépés eszmecseréi mellett 
Káplán György énekművész, a Bala-
tonalmádi Néptáncműhely és a Ringató 
Balaton Néptánccsoport műsora, s Tóth 
István zenéje tette emlékezetessé. A kül-
döttségek szabadidejükben tovább is-
merkedhettek helyi értékeinkkel. (Szent 
Jobb kápolna, Európa Szoborpark, 
VasútARTjáró, Egzotikus Kert, Sport-
komplexum, az Öreghegy, a Balaton és 
a gasztronómiánk). Köszönöm az ön-
kormányzat munkatársainak és minden 
tagtársam, barátom segítő együttműkö-
dését. 

Silló Piroska, elnök, Eggenfelden-
Balatonalmádi Baráti Társaság

Városunk lengyel testvértelepülésé-
nek meghívására egy 4 fős küldöttség 
vett részt Serock település legnagyobb 
helyi ünnepségén. A küldöttséget 
Szűcs Enikő képviselőasszony vezette. 
A delegáció tagja volt Juhászné Vinc-
ze Eszter, a Pannónia kommunikáci-
ós munkatársa és az Új Almádi Újság 
felelős szerkesztője, Blázsi Ágnes, a 
Balatonalmádi Közös Önkormányzati 
Hivatal lengyel kapcsolatokért felelős 
munkatársa és Juhász Sándor, kertész-
mérnök, a Városgondnokság parkfenn-
tartási csoportvezetője.

Serock csodálatos város Varsótól 40 
km-re, északra, a varázslatos Zergze tó 
partján, s a vízparti fekvés miatt a te-
lepülés adottságai hozzánk hasonlóak. 
Serock a balatonalmádi testvértelepülési 
találkozóval egy időben tartotta a városi 
fesztiválját, melyen magyar barátaik 
mellett részt vett az olasz, a cseh, a lit-
ván, a bulgár, az ukrán és a lengyel bará-
ti küldöttség is. A nagyszabású esemény 
keretében Szűcs Enikő lengyel nyelven 
köszöntötte a serockiakat, melyet a he-
lyiek hatalmas tapssal köszöntek meg. 
A turisztikai együttműködés mellett 

kulturális, civil és a fenntartható, zöld 
fejlődés területén fontos megerősíteni 
az egyébként szilárd alapokon nyugvó 
lengyel-magyar barátságot. Ezt a közös 
szándékot egy barátság-fa elültetésével 
nyilvánította ki a két település képvise-
lője, Szűcs Enikő és Artur Borkowski, 
Serock polgármestere. 

A jól sikerült látogatás kapcsán a kül-
döttség átadta a városvezetés számára 
Fabó Péter polgármester úr üdvözletét 
és meghívását az idei augusztus 20-i 
ünnepségre, melyet a serockiak nagy 
örömmel fogadtak el. 

JVE



6

ÚJ ALMÁDI ÚJSÁG

Ballagás a 
gimnáziumban 

Május 5-én pontosan 10 órakor szó-
lalt meg az utolsó csengőszó, amit 
végzős diákjaink az iskola épületében 
hallhattak.  Ez egyben a búcsúzás ide-
jét is jelezte, így osztálytermükből el-
indulva, tarisznyájukkal és virágokkal 
megrakodva sétáltak végig az iskola 
folyosóin az alsóbb éves diákok és 
tanárok sorfala mentén, hogy a dísz-
udvarra felsorakozva kezdetét vehesse 
ballagási ünnepségük.  Azóta már túl 
vannak az érettségik írásbeli részein, 
készülnek a júniusi szóbeli megméret-
tetésre. 

Gimnázium hírei - 
Akikre büszkék vagyunk
Köves Réka az idei 
Patrik-díjas! 

A Patrik-díj átadása a balatonalmádi 
Magyar-Angol Tannyelvű Gimnázi-
umban immár ballagási ünnepi hagyo-
mánynak számít. A díjat a tantestület 
alapította, és a nevelőtestület tagjai kö-
zösen ítélik oda a végzős évfolyamból 
egy olyan tanulónak, aki kiemelkedő 
közösségi tevékenységet és tanulmá-
nyi eredményt tudhat magáénak. Pél-
daképként tekinthetnek rá az iskola 
polgárai. Sosem könnyű kiválasztani 
ezt a tanulót, idén is több diákot jelölt 
a munkaközösség. Végül Köves Réka 
12B osztályos végzős diák érdemelte 
ki a díjat. 

Gratulálunk Rékának!

POMERIUM
Házunk tája, tájunk háza 
* Nyitott házak hétvégéje 
Balatonalmádiban

2023. szeptember 22-24.

A Kortárs Építészeti Központ, a KÉK 
Tájtéka projektjének egyik közössé-
gi eseménye Balatonalmádiban talált 
otthonra. Maga a projekt a Balaton-
felvidék intelligens tájhasználatának 
elősegítéséről, támogatásáról szól, kö-
zelebb hozni és kézzel foghatóvá tenni 
a helyet, ahol élünk, s melyet ottho-
nunknak nevezünk (Az előzmények-
ről az Új Almádi Újság 2023. februári 
számában olvashatnak – szerk.). Hogy 
mi az a Pomerium és miről szól majd 
ez a rendezvény, arról Kajári Gyulá-
val, a Pénzügyi, Településfejlesztés és 
Környezetvédelmi Bizottság elnöké-
vel, a szervezők egyik tagjával beszél-
gettünk. 

- A szeptemberi program hasonló a 
KÉK évek óta sikeres rendezvényé-
hez, a Budapest100-hoz, hiszen mi is 
lakóházakat és középületeket nyitunk 
meg a látogatók előtt. Célunk, hogy 
bemutassuk az épület egykori és je-
lenlegi történetét, a lakókat, felhívjuk 
a figyelmet az épített örökség értéke-
ire, s közben igyekszünk összehozni 
a város közösségét különböző, nem 
csupán építészéti programok segítsé-
gével. A rendezvény anyagi hátterét 
az Európa Kulturális Fővárosa 2023 
program biztosítja.

- Mit jelent a rendezvény neve: 
Pomerium? 

- Maga a latin szó Róma határát je-
lenti, mi azonban az ismert almádi író, 
Sarusi Mihály egyik írásából kölcsö-
nöztük a nevet. Az írás a szombathelyi 
irodalmi folyóirat, az Életünk 2022. 
év végi számában jelent meg Rómaiak 
Almádiban …Pomeriumban? címmel,  
melyben a Kompolthyak ezen a néven 
emlegetik településünket. S bár maga 
a név a római korban – természetesen 
– nem Almádi neve volt, mégis úgy 
gondoljuk, hogy ez egy izgalmas, kü-
lönleges és sokatmondó elnevezés. (A 
latin pomum almát jelent.)

- Kik a Pomerium szervezői? 
- A Kortárs Építészeti Központ mellett 

két helyi civil szervezet, az Almádi-
ért Közalapítvány és a Bauxitkutató 
Természetjáró SE adja a rendezvény 
formai keretét. A szervezők a két szer-
vezet elnöke, Juhászné Vincze Eszter 
és Dankó Friderika, valamint Blázsi 
Ágnes, Boros László, Nagy Veronika 
és jómagam, aki a várost képviselem. 
Csapatunkat erősítik még helyi kö-
tődésű régészek, Fekete Fruzsina és 
Papp Attila is. 

- Szeptember végi hétvégére tervezik 
a rendezvényt, de lehet-e már most is-
merni néhány részletet? 

- A Pomeriumnak nem az a lényege, 
hogy Balatonalmádi nevezetességeit 
bemutassuk, hiszen ezt megteszi sok 
másik helyi program. Sokkal inkább 
az, hogy a település életében fontos 
épületeket bemutassuk, az épületek 
története által meséljünk a város rég-
múltjáról, ismerjük meg a régi házak 
mai lakóit, hogy mi változott az évti-
zedek alatt. Szeretnénk, ha maguk a 
lakók vagy a leszármazottak mesélné-
nek arról, hogy milyen volt a század-
elő Almádija. Most tartunk ott a szer-
vezésben, hogy a bemutatandó házak 
listáját állítjuk össze és a következő 
hetekben felkeressük  a tulajdonoso-
kat, leszármazottakat, a lakókat, és 
kérjük őket az együttműködésre. Ter-
vezzük olyan izgalmas épületek be-
mutatását, melyek jelenleg nem üze-
melnek, zárva vannak, vagy már nem 
is léteznek, de korábban fontos szere-
pet töltöttek be Almádi életében. Ilyen 
pl. a Postás Üdülő impozáns épülete, 
de megidézünk egy hangulatos estét a 
Zsák Vendéglőben, elmeséljük a Pan-
nónia nem mindennapi történetét, de 
szeretnénk megmutatni azt is, hogy pl. 
Budataván hol készültek Füke Sándor 
híres vitorlásai. 

A szervezők ígérik, hogy a program 
részleteiről folyamatosan beszámol-
nak, de a dátumot, vagyis szeptember 
22-24-i hétvégén már most érdemes 
bejelölni a naptárban!

JVE
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Az egyetemisták kérdeztek, a balatonalmádiak válaszoltak

Másodszorra ismerkedtek a Pannon 
Egyetem diákjai Almádi polgáraival, 
terveikkel, gondjaikkal, örömeikkel, 
várakozásaikkal célzott és irányított 
kérdések alkalmazásával. A Balaton-
almádi Aranyhíd Polgári Egyesület 
meghívására érkeztek mindkét alka-
lommal, hogy kérdőíves felmérést 
végezzenek. A Pannon Egyetem Gaz-
daságtudományi Karának professzo-
ra, Csizmadiáné dr. Czuppon Viktória 
irányította a munkát és készítette fel 
a hallgatókat a terepmunkára. A kuta-
tásba több mint egy tucat egyetemista 
mellett doktoranduszok is bekapcso-
lódtak. A kutatást Balatonalmádi helyi 
építési szabályzata (HÉSZ) kapcsán 
kezdték meg, de természetesen meg-
hallgatták az almádiak véleményét 
azokban a témákban is, amelyeket a 
város fejlődése szempontjából ők gon-
doltak fontosnak. 

A legegyszerűbb kérdésekkel, mint 
például, hogy miért szeret itt lakni, mit 
változtatna a településen ezen belül ab-
ban a városrészben, ahol él, kezdődtek 
a beszélgetések. Folytatódott a fejlesz-
tésekkel: kíváncsiak voltak arra, hogy 
Balatonalmádi életminőség szempont-
jából milyen mértékben fejlődött az 
elmúlt öt évben. Kérték, rangsorolja a 
különböző területeket fontossági sor-
rendben: milyen fejlesztésre költene 
többet a jövőben: szállodafejlesztésre, 
zöld területek színvonalas kialakítá-
sára, az utak és a járdák állapotának 
javítására vagy a vízellátási, szenny-
vízkezelési rendszer fejlesztésére. A 

strandok komfortosítására, a városi 
közvilágítás korszerűsítésére, a köz-
épületek energiahatékonyságának nö-
velésére, esetleg hatékonyabb, terv-
szerűbb felkészülésre a klímaváltozás 
hatásainak csökkentésére. Az idősek 
otthonának, galéria/ múzeum / helytör-
téneti gyűjtemény kiállításközpontra 
vagy többfunkciós tornacsarnok építé-
sére, esetleg az általános iskolák felújí-
tására, bővítésére. Ezután következett 
a városon belüli helyek feltérképezése, 
például a Megye-hegyi bunker ide-
genforgalmi hasznosítása, a Köcsi-tó 
környékének fejlesztése, a Szent Ignác 
templom előtti körforgalom kialakítá-
sa, jelenlegi városközpont részben el-
bontott, rendezetlen területének rend-
betétele, többfunkciós tornacsarnok 
építése, az általános iskolák felújítása, 
bővítése. Az is érdekelte a kérdőív ösz-
szeállítóit, ezeken kívül mire költené-
nek még, amitől szebb, otthonosabb 
lenne Balatonalmádi. Természetesen 
nem maradhatott ki annak tudakolása, 
van-e az itt élőknek elképzelése arról, 
mi legyen a régi sportpálya területén, 
miképp hasznosítható, hogyan sáfár-
kodhatna azzal Almádi. Nem maradha-
tott ki az a gyakran hallható vélemény 
ellenőrzése sem, miszerint kinőtte a 
település a piacot, keressenek-e új te-
rületet, ahol a parkolás is megoldható, 
ahol kényelmesen találkozhatnak a ve-
vők és az eladók.  Vagy próbálkozza-
nak a jelenlegi helyen a bővítésre.

Az Aranyhídnak a kutatással az volta 
célja, hogy tudományos módszerekkel, 

szakemberek által összeállított kérdé-
sekkel olyan reprezentatív felmérés 
készüljön, ami híven tükrözi a bala-
tonalmádi polgárok településünkről 
alkotott véleményét. Megkérdeztünk 
két egyetemistát a háromnapos munka 
tapasztalatairól.

- Mi nem hivatalos kérdezőbiztosok 
vagyunk, tehát egy ilyen kutatás ese-
tén az alapszabály szerint minimum 
ketten hallgatjuk meg a kérdezett fe-
let, hogy minden elmondott gondola-
tot az elhangzottaknak megfelelően 
rögzítsünk. Hogy köztereken végez-
zük, meghívásra sem mehetünk be 
üzletekbe, magánházakba, pedig most 
ránk fért volna – idézi föl a május 12-i 
hétvégét Lontai Zsolt, utalva az esős, 
szeles időjárásra. - Ennek ellenére 
kedvesek voltak, akik vállalkoztak a 
beszélgetésre. Én várpalotaiként nem 
ismertem senkit, így előfordult több-
ször, hogy nem a városban élőket szó-
lítottunk meg. Ők dicsérték a telepü-
lést. A helyiek kritikusabban voltak, 
ha belemelegedtek, sorolták a fejlesz-
tések elmaradását. Főként az idősek. 
A középkorúak inkább a hosszú távú 
tervek és a kommunikáció hiányát em-
lítették.

Társa, Nohács Fanni az almádiak 
nyitottságát említi először:

- Nem találkoztunk olyannal, aki 
nem állt meg velünk beszélgetni, pe-
dig tényleg kellemetlen idő volt. Az 
idősebbek nyitottabbnak tűntek és ha-
tározottabb véleményük volt. A fiata-
labbak a szórakozási lehetőségeket hi-
ányolták elsősorban. Abban egyeztek 
meg a leginkább, hogy Balatonalmá-
dinak meg kellene maradnia családias 
hangulatú kisvárosnak.

A személyes adatfelvételt a kutatók 
összegzik, értékelik, az elkészült ta-
nulmányt az Aranyhíd Egyesület a vá-
ros rendelkezésére bocsátja. A kutatás 
még nem zárult le, lehetőség van az 
online kitöltésére is. Aki Balatonal-
mádi jelenét és jövőjét szívén viselik, 
és elképzeléseit szívesen elmondaná, 
a Balatonalmádi Aranyhíd Polgári 
Egyesület Facebook oldalán megtalál-
ja és kitöltheti a kérdőívet.  

N.Zs.
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Amazonok, hajadonok, feleségek, hölgyek, leányok, nők...
Még ennél is jóval több rokonértelmű 

szó, szinonima is eszébe jut az ember-
nek, ha a szebbik nemről kíván szól-
ni, de furcsa lenne, ha a cím esteleg 
hosszabb, mint maga a cikk. Márpedig 
éppen egy százéves évforduló kapcsán 
szeretnék szólni róluk, akiket mél-
tánytalanul háttérbe szorított a törté-
nelem, feledésbe merít az emlékezet: 
de évente egyszer elkap bennünket a 
lelki-ismeretfurdalás. Egy napig ünne-
peljük őket, köszöntjük virággal, bó-
kokkal és csókokkal, holott el lehetne, 
sőt el is kellene osztani ezt a heveny 
fellángolást az előttünk álló évre.

1923. augusztus 8-án, Budafokon 
született Kárpáti Anna szobrászmű-
vész, akinek 70 év adatott tehetségé-
nek a kibontakoztatására, művésze-
tének elfogadtatására és az utókor 
megbecsülésének a kivívására. A Ma-
gyar Képzőművészeti Főiskola elvég-
zése után, ahol nem akárki, hanem a 
kétszeres Kossuth díjas Pátzay Pál, a 
neoklasszikus szobrászati harmónia 
volt a mestere, akárcsak Marton Lász-
lónak vagy Varga Imrének. Nagyvo-
nalúnak és realisztikusnak ítélt szob-
rai nyomán azon kevés fiatal művész 
lett belőle, aki Derkovits ösztöndíjban 
részesült. Kezdetben kizárólag kőből 
készültek alkotásai, amelyek között a 
keresett kisplasztikái is helyet kaptak. 
Későbbi szobrait rendre kutak, me-
dencék mellé vagy vizes környezetbe 
álmodta meg, mint a nagykanizsai is-
kola előtt álló „Ivó zsiráfot”, ami egy 
szökőkút része volt egykor, vagy a 
hajdúnánási szobra, a „Heverő nő” is 
a strandra került.

„Pihenő nő” című szobrát 1962 óta 
többször megcsodálhattuk a Wesse-
lényi strand bejáratánál, amit egyes 
útikönyvek kettőnek néztek: „Pihenő 
nő” és „Kútfej”. Talán az okozta a 
félreértést, hogy a Pihenő nő fémből 
készült, a mellette levő kút pedig kő-
ből. Valamilyen okból el is helyezték a 
bejárat elől kissé balra, a virágos rétre, 
akárcsak Varga Imre „Alapító” című 
szobrát Tihanyban az apátság elől, 
mert az is kőből meg krómacélból 
készült. Talán túl modernnek találták 
mindkettőt és ezért kerültek kevésbé 

hangsúlyos helyekre? Ma már nehéz 
megmondani, de az biztos, hogy Kár-
páti Anna bronzból készült „Néger 
fiú” című szobra a reneszánszát éli 
fővárosunk XI. kerületében. Az ere-
deti „Ülő férfi” helyett azóta hívják 
„Néger fiúnak”, amióta a művésznő 
kongói szerelme, Alfa vele élt Bu-
dapesten. A fiatalember szerencsét-
lenségére a kongói válság ideje alatt 
rövid időre visszatért a hazájába, ahol 
megölték, így lett egy köztéri alkotás 
egyben személyes emlékmű.

Van, aki a művésznő káptalanfüredi 
nyaralásáról és műterméről is hal-
lott, mások az egyetlen szegedi mű-
teremre emlékeznek, de ezeknek az 
adatoknak még jobban utána kellene 
nézni. Itteni „Pihenő nő” című szob-
ra egy tavalyi előadás nyomán került 
a figyelem középpontjába, amikor az 
előadó, Dankó Friderika azt javasol-
ta, hogy az értékes művet mielőbb 
fel kellene venni a helyi értéktárba. 
Idén a szobrászművész születésének 
százéves évfordulója kiváló alkalmat 
nyújt ennek az elismerésnek a kinyil-
vánítására. Rezignáltan azt mondhat-
nánk a néhai Vető József szavaival, 
hogy „az elismerés olyan növény, 
amely főleg sírokon nő.” Most a mi 
szobrunk a strand főbejáratától kissé 

balra egy virágos réten árválkodik. 
Elismerésre és gondozásra vár, mert 
csak a hetes esők tették olyanná a 
közvetlen környezetét, amilyennek a 
szobrászművész megálmodta.

A szobrok is csak olyanok, mint az 
ember. Az embernek pedig elisme-
rés kell, mert a folytonos bírálat csak 
a csalódás és hiábavalóság érzetét 
keltik. Ezt az utóbbi megállapítást a 
komáromi születésű Selye Jánostól 
kölcsönöztem, akit a stressz kutató-
jaként 17-szer jelöltek a Nobel-díjra, 
de sohasem kapta meg. „Életünk és a 
stressz” című műve viszont világsiker 
lett. Nos, aki Bécsben született, Ko-
máromban nőtt fel és Prágában szer-
zett diplomát, majd pedig Kanadában 
lett az amerikai hadsereg tanácsadója, 
az az ember sokat megtapasztalhatott 
az élet sójából, amit stressznek neve-
zett el és ellentéteként pedig a halált 
jelölte meg. Kétszer hal meg ugyanis 
az, akit elhagyott a remény. Először 
lelkileg, utána pedig testileg. Selye 
Jánosnak volt lelki és testi ereje, hogy 
sokadszor is talpra álljon. Hírnevet 
szerzett az Új Világban és egyetemet 
neveztek el róla az óhazában. Ilyen-
kor merül fel a kérdés, hogy mi van 
azokkal, akik csak egyszer halnak 
meg és utána pedig elfelejtik őket?

Kárpáti Anna: Pihenő nő című szobra és környezete napjainkban
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Az Európa Kézfogás Szoborpark 
létesítése előtt felállított szobraink-
nál sem a szobrász neve sem pedig 
az alkotás címe nem szerepel, így az 
arra sétálók közül csak a beavatottak 
ismerik a részleteket. Az érdeklődők 
útikönyvekből vagy idegenforgal-
mi kiadványokból tájékozódnának 
több-kevesebb sikerrel. Azt azonban 
azonnal konstatálják, hogy jóval ke-
vesebb a szobrásznő, mint a férfi. 
Pedig nálunk lenyűgöző arányban 
fordultak meg képzőművészek, köz-
tük festők: sőt a múlt század közepén 
Vörösberényi Művésztelepen jóval 
több volt a hölgy, mint a férfi festő-
művész.

Bele-beleolvasnak barátaim Balaton-
almádi város történetébe, miközben 
azt látják, hogy a helyi 401 utcanév 
közül alig néhány viseli nők nevét: 
konkrétan 7, de közülük egy az ismert 
Vörösmarty versből lépett elő: Szép 
Ilonka, Kállai Éva munkásmozgalmi 
erényei pedig elenyésztek a rendszer-
váltáskor. Neves nők, híres hölgyek 
pedig akadtak szép számmal még ná-
lunk is, legyenek azok képzőművé-
szek, olimpikonok vagy tudósok. Vol-
tak, akik itt születtek, voltak, akik itt 
lelték halálukat, de szép számmal ta-
láltam olyan asszonyokat és hajadono-
kat, akik itt élték le életüket. Ők nem 
voltak vezetők, látszólag nem törtek 
olyan magasra, mint a kortárs férfiak, 
illetve nem írtak negyedannyit sem ró-
luk, mint a „teremtés koronájáról”.

Ekkor határoztam el, hogy utána-
nézek a történeti adatoknak s össze-
gyűjtök az eleddig alig ismert fele-
ségeket, s leányokat, mert nélkülük 
hiteltelenek az elmúlt századokban itt 
megtelepedők, elmenekülők és túlélők 
küzdelmei. Magam is meglepődtem, 
hogy 92, azaz kilencvenkettő hölgyről 
találtam feljegyzéseket, hol bővebben 
értékelve tevékenységüket, hol pedig 
hiányosan, de figyelemreméltó adalé-
kokkal, bár még csak a kutatás kezde-
ti szakaszánál tartok. Természetesen 
napjainkban is sok hölgy járul hozzá 
városunk hírnevének öregbítéséhez s 
azoknak a száma –akiket én szemé-
lyesen ismerek és becsülök – legalább 
ugyanennyi.

Czuczor Sándor 

A valóság nem teljes mesék nélkül – gondolatok 
egy titok-történet kapcsán

Nemrég egy könyvbemutatón vehet-
tünk részt a Pannóniában.

A szerzőt, Horváth Mártát nem kell 
bemutatnom Almádiban, de valószínű, 
hogy az országban sem. Rajzaiból ki-
állítás volt nem is oly rég a falakon, de 
a vasúti aluljáróban is láthatjuk képeit. 
Hallgathattuk meséit a nyári fesztivá-
lon, láthattuk bábművészként, énekelt 
a Csík zenekarral, díszleteket terve-
zett, rajzfilmgrafikus volt, báboperát 
írt.

Most pedig egy könyv készítőjeként 
mutatkozik meg nekünk. A történet, 
amelyet megírt, az ő története. Az il-
lusztrációk az ő rajzai. A titok-történet 
pedig az ő titka. És most már a miénk 
is.

A könyv fizikai valójában is szép. Ez 
fontos egy könyv esetében. Jó kézbe 
venni, forgatni, olvasni. Nézegetni a 
grafikákat. A pontokat és vonalakat. A 
leveleket, a bogarakat. A kicsi lánykát.

Olvasni a történetet olyan, mintha 
valóban Márta kicsi óvodás lelkébe 

kapnánk bepillantást, és ebben a va-
lóságban pár perces történetben benne 
van Márta egész élete, az ő különleges 
világa.

A könyv végén üres oldalakat ka-
punk ajándékba - vajon nekünk is van 
titok-történetünk? Töröm a fejem… és 
köszönöm a lehetőséget!

Aki további ismeretet szeretne a 
szerzőről, írja be nevét a keresőbe a 
világhálón.

Aki megismerni szeretné, olvassa el 
a könyvet.

Fábiánné Sáray Anna 
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Gyász –Elhajózott a vizek szerelmese
A Balaton északi partján nem akad 

víziember, aki ne ismerte volna Sikit, 
Siklósi Lajost. Mostanában már csak 
az idősebbek tudták, hogy olimpikon 
és többszörös országos bajnok volt. A 
fiatalok az idős mestert tisztelték ben-
ne, aki a vitorlázás titkait is megosz-
totta velük.  

Siki, azaz Siklósi Lajos lehetett vol-
na a magyar Alain Delon. Ifjabb ko-
rában a Balatont és a vitorlázást az 
ő fényképéből készített képeslappal 
népszerűsítették. Siki az ötvenes évek-
ben az almádiak híres vitorlás szak-
osztályánál, az Építőkben dolgozott 
és versenyzett. Szó szerint értendő a 
dolgozás: a háború után újra kellett 
építeni a hajókat, megalkotni a ver-
senytípusokat, ezért asztalos, lakatos 
és szabó volt egyszemélyben az, aki 
a dobogóra akart állni. Legendás csa-
pattal vett részt az Építők az országos 
bajnokságokon, szinte mindent vit-
tek. Például Siki és hajós párja, Nagy 
Károly éveken át szinte valamennyi  

versenyt megnyertek. A politika azon-
ban nem kedvezett nekik, noha nem 
úrfiak sportja volt már akkoriban a 
vitorlázás. És a világnak is dicsekedni 
kellett: az európai versenyekre „kien-
gedték” a tehetséges ifjakat.  Még az 
olimpiára is benevezték őket, s miután 
1959-ben a Siklósi-Nagy páros első 
lett a repülő hollandi bajnokságon, 
olimpiai kerettagok lettek. Aztán itt-
hon maradtak, mert másokat találtak 
politikailag megbízhatónak. A sors 
iróniája, hogy a kevésbé tehetséges 
versenyzők egyike nem tért haza Ró-
mából. 

A lendület megtört, de a vízimádat 
megmaradt. Siki a Veszprémi Vegyi-
pari Egyemen szervezte a vitorlás 
szakosztályt. A diákokat az alapoktól 
felépítve kezdte tanítani a szerelvé-
nyek, a vitorlavászon használatára – 
de szigorúan csak azután, hogy rend 
és tisztaság volt a hajókon. Az egye-
temi kalózokon vegyészmérnök hall-
gatók tucatjai ismerkedtek a hajótest 

áramlástechnikájával. Az idei tavaszig 
a Veszprémi Egyetemi Sport Club nél-
küle elképzelhetetlen volt. Nemcsak a 
kora miatt, érdeklődése a nagyhajók 
felé fordult. Visszatért küzdőszelleme, 
42 év szünet után vastapssal köszön-
tötték az első balatoni túraversenyen, 
ahol „természetesen” a dobogó legfel-
ső fokán állhatott.  Siki azok közé a 
régivágású mérnökök közé tartozott, 
akik mindent pontosan, precízen, vil-
lamosmérnökhöz illőn csinálnak, és 
ezt várta el másoktól is a parton és a 
vízen egyaránt.

Dallos Zsuzsa

Siki befogja a szelet a Szalonkába

Kacskovics Lajosné Fruzsina emlékére

Fruzsina 2023. április 8-án, nagy-
szombat este az Örök Hazába távozott. 

Életének egyik meghatározó helyszí-
ne volt 1980 óta Káptalanfüred. Ekkor 
vásárolták telküket, melyen kis nyara-
lót építettek. Hamar kialakult körülöt-
tük a nagy baráti kör. 

1990-ben újjáalakult a Káptalanfüredi 
Baráti Kör, mely az 1937-ben létrejött 

fürdőegyesület tevékenységét, szelle-
miségét óhajtotta folytatni. 1991 óta 
férje, Lajos  vezette az egyesületet. 
Fruzsina mindenben támogatta.  Hosz-
szan volt az egyesület titkára, állandó 
jegyzőkönyv vezetője a közgyűlések-
nek. Az Ő ötletével indította el a für-
dőegyesület „Nyár esti gondolatok és 
dallamok a káptalani fák alatt” címmel 
a kulturális együttlétet augusztus első 
szombatján.  Töretlen lelkesedéssel 
szervezte 25 éven át ezeket az alkal-
makat. Legtöbbször Ő talált előadó-
kat, tartott  előadásra hangoló, kedves 
üdvözlő beszédet, elkészítette a virág-
díszítést, gondoskodott a fellépőknek 
ajándékról, Lajossal bort, pogácsát, 
asztalt kerítettek a műsor utáni kötet-
len beszélgetésre. 

Kertjük, kicsi házuk számtalan remek 
együttlétnek adott otthont.  Fáradha-
tatlan háziasszonya volt rengeteg ki-
sebb-nagyobb baráti összejövetelnek 
és a Lajos-napoknak. Kapujuk mindig 
nyitva állt az arra járóknak, betérők-
nek. Mindenkit szívesen fogadtak, kit 

jó szóval, kit pálinkával vagy finom 
borral.

Fruzsina a Kőbánya utcai lakóknak 
utcabulit szervezett. Piknik alapon, 
jóhangulatú együttléten ismerkedtek 
az utcabeliek. Voltak meghívott ven-
dégek is. Többek között ezen alka-
lommal vitatták meg, hogy  mi legyen 
a Köcsi-tóval, környezetével és legin-
kább az elhagyott, pusztuló kertmozi-
val. 

Példáját nem könnyű követni, de nem 
tehetünk mást, mint igyekszünk nyo-
mába lépni, folytatni Káptalanfüredért, 
a nyaralókért, helyben lakókért tett 
sokszínű munkáját. 

Fruzsina építészmérnök volt, 
egyik kiemelkedő munkájáért, a 
nádasdladányi Nádasdy kastély re-
konstrukciójának megvalósulása ér-
dekében kifejtett projektvezetői mun-
kájáért, a homlokzat helyreállításért 
Podmaniczky díjban részesült 2011-
ben. Budapesten a Kincses Belváros 
Egyesület alapító tagja, vezetője, mo-
torja volt hosszú éveken keresztül.

M. Staszny Éva
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Roni újra Európa bajnok!  
A balatonalmádi Kosztyu Veronika 

9 év után ismét Európa bajnok lett. 
Egyéni női erőtörésben nyert aranyér-
met, majd csapatban, szintén erőtörés 
versenyszámban pedig az ezüstérem 
lett az övék! 

Romániában, Kolozsváron, ápri-
lis végén rendezték meg a 37. Fel-
nőtt és 28. Ifjúsági AETF Európai 
TAEKWON-DO Bajnokságot. 30 
nemzet 637 versenyzője 1148 neve-
zéssel indult a versenyen, hazánkat  
33 versenyző képviselte, 61 verseny-
számban mérették meg magukat. A 
versenyt 2 arany, 5 ezüst és 3 bronz-
éremmel zárta a magyar csapat, az ösz-
szesítettben 10. helyen végeztek. 

Kosztyu Veronika Veszprémben 
kezdte pályafutását, de lassan egy  
évtizede már Balatonalmádiban férjé-
vel, Kosztyu Györggyel együtt veze-
tik a Mongúzok SE-t. Két gyermeket 

nevelnek, s az egyesülettel nagy hang-
súlyt fektetnek az utánpótlás-nevelésre. 

Gratulálunk a kiváló eredményhez! 
Irány a világbajnokság! 

Forrás: Magyar ITF Taekwon-do 
Szövetség

A besurranások megelőzése érdekében:
• zárják kulcsra a nyaralóingatlanok 

utcai és bejárati ajtóit, akkor is, ha 
otthon vagy a kertben tartózkodnak

• amennyiben riasztóberendezéssel el-
látott a nyaraló, azt éjszakára és tá-
vollétükre minden esetben aktiválják

• a nyaralóba megérkezve a személyes 
okmányaikat és pénztárcájukat tar-
talmazó táskákat ne tartsák jól látha-
tó és elérhető helyen

A gépjármű lopások elkerülése érde-
kében:
• gépkocsik kulcsait ne hagyják a jár-

műben és látható helyen a nyaraló-
ban, az épületben

• a gépkocsik összes biztonsági beren-
dezését aktiválják parkolás után

• lehetőség szerint az ingatlanokon 
belül parkoljanak úgy, hogy több 
kormányozásimanőverrel lehessen 
az ingatlant a gépjárművel elhagyni

• közterületen történő parkolás esetén 
igyekezzenek forgalmas, jól látható 
helyen megállni, soha ne hagyjanak 
értéket, műszaki cikket látható he-
lyen a gépkocsiban az ülés alá he-
lyezett táska az elkövetőknek látható 
helyen van!

Balatonalmádi Rendőrkapitányság felhívása a helyi lakossághoz  
Strandolás idejére csak a szük-

séges értékeket vigyék magukkal, 
vegyék igénybe a strandok érték-
megőrző szolgáltatásait, a vízben 
tartózkodás idejére se hagyják érté-
keiket őrizetlenül, kérjék meg kör-
nyezetükben tartózkodókat, hogy 
figyeljenek oda.

Idősvédelmi 7 parancsolat

Gázszolgáltató, vízszolgáltató, 
EON (áramszolgáltató) szakembe-
re túlfizetés esetén nem visz kész-
pénzt, mérőállás leolvasáskor nem 
kér készpénzt. Elszámolás mindig 
postán keresztül történik. Csak a 
postás visz pénzt a házhoz!

Idegent soha ne engedjen be a há-
zába, lakásába! Csukott ajtón, ka-
pun keresztül beszéljen vele! Ha elő-
re bejelentkezik, kérjen meg valakit, 
legyen ott Önnel, amikor megjön.

Házalótól, kereskedőnek látszó 
idegentől ne vásároljon, mert érték-
telen holmit ad olcsónak tűnő áron. 

Ne vegyen elő pénzt idegenek 
előtt! Nem létezik olyan szerencse-
játék, amelyben mobiltelefon feltöl-
tő kártya adatainak bemondása után 

nagy összegű pénzt, üdülést, házat, 
lakást, gépkocsit lehet nyerni.

Soha ne árulja el idegenek, hogy 
egyedül él, mert kiszolgáltatottá válik, 
visszaélhetnek a bizalmával.

Semmilyen, Ön által nem ismert, el 
nem olvasott, meg nem értett szer-
ződést, papírt ne írjon alá! Előtte 
mindig kérjen segítséget rokonától, a 
családsegítőtől, az önkormányzattól, 
a helyi körzeti megbízottól, hogy ne 
veszítse el a házát, lakását, vagyonát.

Ha ellopták a pénzét, értéktárgyait, 
azonnal kérjen segítséget a rendőr-
ségtől. Ne várjon másnapig, ne titkol-
ja és szégyellje, hogy bűncselekmény 
áldozata lett. 

Amennyiben bűncselekmény tör-
tént, különösen tetten érés esetén, 
azonnal kérjenek rendőri segítsé-
get az ingyenesen hívható 107-es 
vagy a 112-es segélyhívón, vagy a 06 
88/438-711 telefonszámon.

Bejelentéseit, észrevételeit meg-
teheti a következő e-mail cí-
men: ugyeletbalatonalmadirk@
veszprem.police.hu
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GRÁFIK Imre: Váth János és Vasi szemle III. rész 
Két korábbi közleményünk után, 

mostani írásunkban arra irányítjuk rá 
a figyelmet, hogy a Vasi Szemle ha-
sábjain milyen méltatása olvasható 
Váth János, Almádi ismert igazgató-
tanítójának irodalmi munkásságának. 
Később, egy további írásunkban kité-
rünk arra a levélváltásra, amely a Vasi 
Szemle jeles alapító-szerkesztője, 
Pável Ágoston és Váth János között 
történt. 

Legszívesebben ide másolnám Dö-
mötör Sándor teljes írását (Váth Já-
nos. (Születésének 50. évfordulójára.) 
1937. 4. évf. 3. sz. 127-131.). Már az 
indítása is tanulságos: „A mai nyelv-
használatban a vidéki szónak van va-
lami lekicsinylő színezete. Ennek oka 
talán abban kereshető, hogy a világhá-
ború előtt a főváros a magyarság szá-
mottevő értékeit magához szippantot-
ta, a fővárosban pedig olyan légkör 
uralkodott, olyan gondolkozásmód 
tenyészett, hogy szép, okos, emel-
kedett, szellemes és jó csak az lehet, 
amin megérzik a magyar metropolis 
sajátos „aszfalt“-illata. A világháború 
mindent felforgató eseményei termé-
szetesen ezt a köztudatból az irodalmi 
életbe is át szivárgó felfogást alapo-
san megcáfolták. Rájöttek arra, hogy 
a jó vidék, a „hinterland“ nagyon 
fontos tényező az irodalmi életben is. 
A vidéki irodalmi élet azonban elis-
merések, támogatás nélkül is érezte a 
tagjaiban ropogó őserőt és megmutat-
ta, hogy önállóan is tud eredménye-
sen dolgozni, hogy minden tagadás 
ellenére is él, küzd, harcol és alkot… 
Ennek a vidéki irodalmi életnek jel-
legzetes alakja, reprezentatív vezetője 
Váth János. … Ki volt ez az ember, 
aki a vidék realitások iránt fogékony 
légkörében akart és tudott erős, erő-
teljes szellemi kapcsolatot, elvontsá-
gok iránt érzékeny légkört teremte-
ni?“ (127. oldal)

Váth írásainak ismerőjeként ír stí-
lusáról: „Elbeszélései, regényei nem 
képsorozatok, nem az események idő-
beli rendjének megrögzítései: minden 
szavát a lényeg sűrítő ereje olvaszt-
ja olyan szerves, megoszthatatlan 
egésszé, mint maga a valóság…Váth  

János stílusa a balatonmenti magyar 
nyelv különös formáiban gyökerezik. 
A tájszavakat a helyzetek hangulati 
aláfestésére dobja be a sűrűn pergő 
mondatok közé. A tőmondatok egy-
szerűségével sietteti az egyszerű ese-
mények kifejlődését; ismeri a szavak 
népi logikáját; rövidséggel fejleszti, 
fokozza az események helyzeti ener-
giáját.” (128-129.)

Váth Jánosnak igen sok munká-
ja jelent meg Szombathelyen, vasi 
újságok, folyóiratok hasábjain, és 
Váth is nagyon sok vasi író munkáját 
méltatta (lásd bővebben a Katolikus 
Szépirodalomban és a Hírnökben). 
Váth János 1919 óta Balatonalmádin 
él. Ma felügyelőigazgató, s az iskola 
békés falai között írja gyönyörű tör-
téneteit, szövögeti a dunántúli iroda-
lom fejlesztésére irányuló terveket és 
gyönyörködik a Balaton ezüstös tük-
rében. Adja Isten, hogy még sokáig 
szolgálja a dunántúli irodalom ügyét, 
hogy még sokáig lehessen példaképe 
azoknak, akik a dunántúli irodalom 
ügyét a szívükön hordják.” (130-131.)

Végezetül megemlítjük, hogy Váth 
János írásait a néprajztudomány is 
fölfedezte: „Nem vállalom –… – Váth 
János „rehabilitálását”: az elfeledett-
ség jogosulatlanságának bizonygatá-
sát. Az idézetek és az egyes művek 
hangulatát is éreztetni törekvő no-
vella-vázlatok azonban – most látom 
csak – az életmű összefüggésrendjé-
ből kiszakítva alkalmasint félreért-
hetőek: sokkalta jelentősebb realistát 
sejtethetnek, mint amilyennek én ma-
gam látom az írót. Mégiscsak vállal-
nom kell tehát néhány összefoglaló 
igényű „ítélkező” mondat megfogal-
mazását… A novellák egy része vér-
beli realistára vall; talán így is mond-
hatom: remeklésekre is képes volt. A 
drámai jelenetezésben, a jellemeket 
és helyzeteket festő párbeszédekben 
emelkedik ábrázoló képessége a leg-
magasabb szintre.” [(Szilágyi Miklós: 
Személyes emlékezet, élettörténet, 
szépirodalom. Néprajzi tanulmányok. 
Kalligram, Budapest. 2018.67-68.)] 
(Folytatás a záró közleményben.)

Gráfik Imre 

Zatkalik András
ElmeRengéseim…
Nyárelőre…

Nem érdem, hanem állapot: csaknem 
hetven nyári szezont éltem meg, tekin-
télyes részét Almádiban, vagy éppen 
Almádiban is. Ám ez sem jogosít fel 
arra, hogy azokat minősítsem: bírál-
jam, dicsérjem. Így aztán az a tisztes-
séges, ha szubjektív élményeimet bon-
tom ki az olykor-olykor ködhomályba 
vesző múltból…

Közhely: fölnőttek és gyermekek 
mindig vártuk a nyarat, amely feltöltő-
dést jelentett valós és átvitt értelemben 
egyaránt. Lassacskán megteltek a pol-
cok lekvárral, befőttel; sápadt bőrünk 
lebarnult, s az elmúlást számomra oly 
erősen szimbolizáló tél, a hideg, a fá-
zós napok ellentételezéseként meg-
jelent egyfajta derű, jókedv. Eleinte 
a teraszra kitett nagylavór, pléh kád 
kínálta a pancsolás élményét, majd a 
„Nagy Kihívó”, a Balaton. Kiismertük 
haragját, lágy simogatását, nádasainak 
susogását, a benne élő állatvilág rejtel-
meit.

Aztán jöttek a partfoglalók: elébb ki-
sebb, majd egyre nagyobb szakaszok 
lettek magánterületek. Mi nőttünk, a 
vízpart zsugorodott. Elébb a víz, az ég 
hatalmát csodáltuk, utóbb az ember – 
Istentől elrugaszkodó – kísérleteit.

A gyermeki világot felváltotta az üz-
leté, az idilli hangulatot a pénztárgép 
zaja.

Csakhogy a nosztalgiát felülírja a 
XXI. század, s immáron az egykori 
gyerkőc őszes fejjel keresi a megélhe-
tést. Elméjében éjjelente képek deren-
genek fel, s álmában boldog; ébredése 
nem más, mint a megszokhatatlan, ri-
deg valóság, melyet legföljebb az eny-
hít, ha „körülnéz a víg csemetéken”, s 
fölrémlik újfent a gyermek- és ifjúkor. 
Az unokák addig csacsognak, bele-
kapaszkodnak a papa hajába, amint a 
vállán viszi őket a másfél métert jelző 
bójáig…

A strandi fövenyen végignyújtózó 
Öreg – hunyorgó pillái mögül – már 
nem is a letűnt múltat idézi hangulat-
ban, illatban, színekben, hanem egy jö-
vőt, melyből unokái most merítettek…
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„Történetek a régmúltból 2.” 

Balatonalmádi a házassággal végződő nyári szerelem fürdője

A fenti címmel 1938. augusztusában a 
Magyarság című lapban jelent meg egy 
írás Somody István tollából. A cikkből 
ízelítőt kapunk, hogy milyen volt Almá-
di akkoriban.

Így jellemezte a települést az újság-
író: „A Bakony nyulványain, az Öreg-
hegy és a Remete-hegy oldalában és 
lenn a balatonparti lapályon épült, régi 
kulturáju, festői Almádi büszke arra, 
hogy a legkeresztényibb jellegű balatoni 
nagy fürdőhelyek egyike.” A folytatás-
ban azt is megtudhatjuk, hogy mennyi 
nyaraló vendég volt az előző évben. „Al-
mádi állandó jellegű, több hétig maradó 
nyaralóinak száma tavaly nyolcezer, 
vikendvendégeinek száma harmincezer 
volt.” Ezeknek a látogatóknak harminc 
százaléka külföldi, jellemzően német. 
Azonban 1938-ban már kevesebb a ven-
dég, így a külföldi is, s közülük is a leg-
érdekesebb Pu-Y kínai hercegnő volt. 

Térjünk vissza a cikk címéhez. Mi a 
titka a sok házasságnak? A szerző sze-
rint almádi elsősorban az ifjúság fürdő-
je. „...annyi fiatalt és még hozzá annyi 
szép fiatal leányt nem láttam együtt se 
belföldi, se külföldi fürdőhelyen, mint 
Almádiban. Igy érthető, hogy sehol any-
nyi házassággal végződő nyári szere-
lem nem szövődik, mint itt. A népszerű 
Dani bá’, a Pátria-klub hires Anna-bál-
ján tréfásan azt a magyarázatát adta 
ennek, hogy itt az érzelmi bacillusok 
elpusztitják az értelmieket s ahol az 

érzelem marad felül, ott elkerülhetetlen 
a házasság.” Mindenesetre egy biztos a 
cikk szerint vasárnaponként almádiban 
volt a legtöbb szép lány és fehér tiszti, 
ludovikás és önkéntes egyenruhát viselő 
fiatal ember.

1938-ban Almádi a Balaton egyik leg-
nagyobb sportközpontja volt. Dísztri-
bünnel ellátott tíz nagyméretű teniszver-
senypályája volt, amelyen nemzetközi 
versenyeket bonyolítottak le. A sport-
egyesület elnöke dr. Kiss Mihály volt. A 
tenisz mellett lehetett vitorlázni, evezni, 
úszni, vívni és tornázni is. Már ekkortájt 
is próbálták nyújtani a szezont. Meg-
kezdték a fürdő modern, központi fűté-
ses szállóival a téli sportok bevezetését. 
A korcsolyázáson és fakutyázáson kívül 
egyre népszerűbb lett a jégvitorlázás. A 
hegyekben négy kilométer hosszú bob- 
és ródlipályát készítettek és természete-
sen szánok is voltak. 

A település másfél évtizeden keresz-
tül töretlenül fejlődött a Balatonalmádi 
Fürdő- és Építő Rt. kezelésében, amely-
nek részvénytöbbségét megvásárolta a 
Postatakarék így a fürdő állami tulaj-
donba került. A cikk megemlíti, milyen 
fejlődések történtek ez alatt az idő alatt. 
A park közel hússzorosára nőtt, strand, 
teniszpályák épültek, lovarda, a modern 
Pannónia-villa létesült. „A fürdőfejlesz-
téssel kapcsolatosan magánosok érdek-
lődése is erősebben fordult Almádi felé, 
ugy hogy a másfél évtizeddel ezelőtti 47 

villával szemben, ma már 650 a villák 
száma.” A szociális intézmények egész 
sora épült ez idő alatt: a látványosság-
számba-menő postásüdülő, a vasuta-
sok-, a református tanítóegylet üdülője, 
a postatakarék üdülőtelepe, az angol-
kisasszonyok, azután az irgalmas nővé-
rek nyaralója és a Zsófia Gyermeksza-
natórium. Az utóbbiban közel kétezer 
szegénysorsú fővárosi gyermek nyaralt 
évente. Ekkor épült az ötezer személy 
befogadására alkalmas modern strand-
fürdő is. Ezzel kapcsolatban jegyzi meg 
a szerző azt a negatívumot, hogy strand-
vendéglő kislétszámú személyzete nem 
tudja megfelelően lebonyolítani az ebé-
det, amelyre bosszantóan sokat kell vár-
ni.

S még mi hiányzott ekkor, ami panasz-
ra adott okot az úri közönségnek? „A 
fejlődés során Almádiban építették meg 
néhány évvel ezelőtt az ország legmo-
dernebb vasutállomását. Hozzátartozik 
a fejlődéshez, hogy a vasutról, mint a 
fürdő gócpontjáról aluljárón át juthas-
son a közönség a parkba és teniszpályá-
ra, mert lehetetlen állapot, hogy a vasuti 
átjárókig minden alkalommal nagy ke-
rülőt kelljen tenni.” Majd negyven év-
nyi késéssel valósult meg ez az igény 
(1975)

Elődeink gondoskodtak arról is, hogy 
az idelátogató a környékbeli érdekes-
ségeket is meglátogathassák. „Almádi 
fekvése azontul, hogy szép és érdekes, 
szerencsés is abból, mert innen arány-
lag rövid kirándulás során könnyen 
megközelíthető a Balaton vidékének és 
a Bakony legszebb, legvadregényesebb 
részei, köztük sok érdekes történelmi 
emlék. A fürdőigazgatóság és a postata-
karék sportegyesület Almádi környékét a 
kezdeményezésére létesült Horthy-kilátó 
felé száz kilométer hosszuságban ellátta 
turista utjelzésekkel és a távolabbi érde-
kes helyek meglátogatására is autocar-
kirándulásokat rendszeresitett.”

A cikk befejezése „...hirét tavaly nyá-
ron négyezer külföldi vitte szét...”
Magyarság, 1938. augusztus 7. vasár-
nap, (19. évf. 177. sz.) – A Magyarság 
tudósítójától - Somody István

Dankó Friderika összeállítása
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MAGYAR MOZGÓKÉP FESZTIVÁL BALATONALMÁDIBAN

Helyszín: Wesselényi strand

2023-ben már harmadik alkalommal kerül megrendezésre a csodálatos Vesz-
prém-Balaton régióban a Magyar Mozgókép Fesztivál, amely szabadtéri vetíté-
sekkel, a legújabb magyar filmek premierjével, nemzetközi fesztiváldíjasokkal, 
sztárokkal, közönségtalálkozókkal, gyermek- és ifjúsági programokkal, felújított 
klasszikusokkal, kiállításokkal, koncertekkel és gasztro-programokkal várja a  
filmek és alkotóik iránt érdeklődőket.

Június 9. péntek
2023. június 09. 15:00: Egy év Hoppifalván  
2023. június 09. 16:30: Manézs  
2023. június 09. 17:30: A helység kalapácsa (1965)  
2023. június 09. 18:29: A helység kalapácsa (2022)  
2023. június 09. 20:30: Nyugati nyaralás  

Június 10. szombat
2023. június 10. 15:00: A kuflik és az Akármi  
2023. június 10. 17:00: Czibor, a rongylábú  
2023. június 10. 19:00: Az Aranyvonat legendája  
2023. június 10. 20:00: Macskafogó, Modern edzésmódszerek, Tartsunk kutyát!  

További információ: https://mozgokepfesztival.hu/
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